
Zrzeczenie się odszkodowania jako inna uzasadniona przeszkoda

Kategoria: Komunikacja i Transport

Opublikowano: piątek, 11, październik 2019 14:29

Bartłomiej Zydel

Odsłony: 2140

Wojewódzki Sąd Administracyjny w Gdańsku analizował skutki zrzeczenia się przez właściciela

odszkodowania za nieruchomość wydzieloną pod drogę publiczną w kontekście „innej uzasadnionej

przeszkody” z art. 61a k.p.a. Co dokładnie powiedział WSA?

Po pierwsze Sąd wskazał, że w okolicznościach omawianej sprawy o możliwości prowadzenia

postępowania administracyjnego przesądzała odpowiedź na pytanie, czy oświadczenie wnioskodawców

zawarte w protokole uzgodnień z 12 grudnia 2000 r. o zrzeczeniu się odszkodowania za przejęte działki

gruntu opisane w protokole a następnie powtórzone w decyzji z 2 stycznia 2001 r. stanowiło skuteczną

formę ustalenia odszkodowania w trybie cywilnoprawnym?

Odpowiadając pozytywnie na to pytanie, wbrew zapatrywaniom prawnym wyrażanym we wniosku o

wszczęcie postępowania opartym na wcześniejszych orzeczeniach sądów administracyjnych, trzeba mieć

według WSA na względzie sposób wykładni zaprezentowany w wyroku Sądu Najwyższego z 18 stycznia

2018 r. (sygn. V CSK 261/17) przywołany w postanowieniu Starosty, który też podzielił Wojewódzki

Sąd. Sąd Najwyższy analizując problematykę rozporządzenia prawem do odszkodowania związaną z

cywilistycznym charakterem tej czynności prawnej, uznał za dopuszczalne, w pewnych okolicznościach,

wręcz za pożądane, uzgodnienie wysokości odszkodowania za nieruchomość wydzieloną pod drogę

publiczną między właścicielem nieruchomości a właściwym organem przed dniem, w którym decyzja

zatwierdzająca podział stała się ostateczna. Dotyczy to również zrzeczenia się przez właściciela

nieruchomości odszkodowania. Sąd Najwyższy wskazał przy tym na instytucję zwolnienia z długu

przyszłego (art. 508 Kodeksu cywilnego) przywołując orzecznictwo sądów, w których uznano, że

zwolnienie z długu przyszłego wymaga dostatecznego sprecyzowania obowiązku świadczenia, od którego

dłużnik ma być zwolniony. Przewidywania dotyczące możliwości powstania długu powinny być oparte

na określonej, dostatecznie ukształtowanej sytuacji prawnej. Zatem w okolicznościach omawianej sprawy

data zrzeczenia się roszczenia –12 grudnia 2000 r., wprawdzie przed wydaniem decyzji o podziale, ale z

jednoznacznym i niebudzącym wątpliwości oznaczeniem działek powtórzonym w decyzji, dla której

protokół uzgodnień stał się załącznikiem, wskazują na dostatecznie ukształtowaną sytuację prawną w

zakresie obowiązku, z którego gmina miała być zwolniona.

W omawianym wyroku Sąd Najwyższy nawiązał wprost do możliwości zrzeczenia się przez właściciela

odszkodowania za nieruchomość wydzieloną pod drogę publiczną, opierając się na wynikającej z art. 508

k.c., instytucji umownego zwolnienia dłużnika z długu. Przepis ten stanowi, że zobowiązanie wygasa,

gdy wierzyciel zwalnia dłużnika z długu, a dłużnik zwolnienie przyjmuje. O ile kwestia zwolnienia z

długu już istniejącego nie budzi w świetle art. 508 k.c. wątpliwości, to mogą one powstać w sytuacji, gdy

przedmiotem umów miałby być, jak w niniejszej sprawie, dług, który w chwili zwolnienia jeszcze nie

istniał i nie był skonkretyzowany co do wysokości. Doktryna i orzecznictwo sądów powszechnych

dopuszczają jednak możliwość zwolnienia z długu przyszłego wskazując, że przedmiotem zwolnienia

może być nie tylko dług wymagalny, lecz także dług niewymagalny, a nawet dług przyszły. Podobnie jak

w przypadku wierzytelności przyszłej, również zwolnienie z długu przyszłego wymaga oczywiście,

oprócz wskazania osoby wierzyciela i dłużnika, dostatecznego sprecyzowania przyszłego obowiązku

świadczenia, od którego dłużnik ma być zwolniony. Przewidywania dotyczące możliwości powstania

długu powinny być oparte na określonej, dostatecznie ukształtowanej podstawie prawnej.

W świetle powyższego w orzecznictwie administracyjnym dopuszcza się możliwość zrzeczenia się przez

właściciela nieruchomości odszkodowania za nieruchomość wydzieloną pod drogę publiczną. Przy czym

przyjmując, że zrzeczenie to może nastąpić także przed ukształtowaniem się wierzytelności w formie

ostatecznej decyzji wskazuje się, że warunkiem skuteczności zrzeczenia jest odpowiednie
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skonkretyzowanie sytuacji prawnej, z której roszczenie o odszkodowanie ma wynikać.

Wyrok Wojewódzkiego Sądu Administracyjnego w Gdańsku z dnia 26 września 2019 r., II SA/Gd 336/19
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